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سرخوردگی یا مشارکت 
می توان مانند فوتبال، عدم رضایت از قضاوت 
یک داور را از کفایت و صحت قواعد بازی تفکیک 
کرد و در صــورت نقص قواعــد، آن را موکول به 
اصــلاح تدریجــی در آینــده کرد؟ به یاد داشــته  
باشــیم گالیلــه در ۱۶۱۰ ادعا کرد کــه زمین مرکز 
کائنات نیســت اما تا ســال ۱۹۹۲ زمان برد تا پاپ 
رســما بیانیه بدهد که حق با گالیله بوده  اســت. 
این، زمان طی شــده در کوشــش و کنش جمعی 
اندیشــمندان کلاســیک و دینی بود. برای این امر 
آیا می توان هم زمان بــا انتخاب یک فرد به عنوان 
رئیس جمهــور، نظر مردم و میزان رضایتشــان از 
روندهــا و فرایندهای کلی موجــود را (در حد دو، 
ســه موضوع مهم) پرســش کرد و براســاس آن 
قواعــد را اصلاح کرد؟ شــاید تفکیک بین اصلاح 
قواعد بازی و کاپیتان تیم (رئیس جمهور) در طول 

زمان، سبب رضایت و مشارکت بیشتر شود.

 دیپلماسی و «کف خیابان»
 عمدتا اقتصاد در مرکز توجه آنها است، اما چون 
سیاست خارجی نقش مهمی در معادلات اقتصادی، 
صلح و ثبات به عنوان پیش نیاز رشد اقتصادی، نحوه 
تخصیص و تأمین منابع و کم و کیف تجارت خارجی 
دارد، می توانــد بر انتخاب مــردم در ادوار انتخاباتی 
تأثیر داشته باشــد. به علاوه، مسائل دیگری نیز مانند 
صف بندی قوا در سطوح جهانی و منطقه ای، پیوستن 
یا گسســتن از پیمان های امنیتی، مهاجرت، توافقات 
خارجی، اســتقراض خارجــی و... هســتند که برای 
مــردم و به تبع آن برای احزاب و گروه های سیاســی 
بســیار مهم انــد و نمی توان از آنها خواســت که این 
امور را صرفا به نخبگان سیاســی حکومتی بسپارند 
و از مداخلــه در آنها خودداری کنند. در کشــورهایی 
که انتخابات انجام می شود، نتیجه انتخابات تکلیف 
این امور را بــرای دوره های تقنینی یا اجرائی محدود 
مشــخص می کند و احزاب و جریان هایی که نظرات 
متفاوتی دارند، طبعا می توانند به عنوان ناظر و منتقد 
عمل کنند. به همین دلیل، سیاست خارجی همیشه 
یکی از موضوعات اصلی مورد بحث در انتخابات  در 
همه کشورها است و احزاب و جریانات سیاسی ناچار 
از داشتن مواضع روشن در این حوزه هستند. به علاوه، 
صرف چرخــش از طریق انتخابات و قرارگرفتن افراد 
جدیــد با نگرش هــا و بینش های متفــاوت می تواند 
موجب دگرگونی هایی در اهداف سیاســت خارجی و 
روش های تحقق آنها شود. اما در شرایطی غیرعادی 
از نظر سیاست خارجی، یعنی در شرایطی که کشور با 
بحرانی در سیاســت خارجی مثل تهدیدات خارجی، 
جنگ یا تحریم روبه رو باشــد، طبعــا توجه و تمرکز 
مردم بر سیاســت خارجی بســیار بیشــتر می شود و 
گاه موضوعات سیاســت خارجی به مســائل اصلی 
مــورد بحث در یک روند انتخاباتی تبدیل می شــوند 
و در پیروزی یا شکســت کاندیداها نقش تعیین کننده 
می یابنــد. اعتراضــات گســترده علیه جنــگ ویتنام 
سیاســت داخلی آمریکا در دهه های ۱۹۶۰ و ۹۷۰ را 
متحول کــرد. تونی بلر، نخســت وزیر انگلیس که با 
آمریکا برای حمله به عراق در ۲۰۰۳ همراه شده بود، 
با اوج گرفتن بحران در عراق ناچار به استعفا از رهبری 
دولت و حزب کارگر شــد. در دهه ۱۹۸۰، اعتراضات 
گســترده در اروپا علیه استقرار موشک های آمریکایی 
پرشــینگ و کروز تأثیر قابل توجهی بر ادوار انتخاباتی 
در اروپا گذاشت. درجه اهمیت سیاست خارجی برای 
کشورهای مختلف نیز متفاوت است. درحالی که مثلا 
سیاســت خارجی نقش بسیار اندکی در زندگی مردم 
کانادا یا بســیار از کشــورهای آمریکای لاتین، آفریقا 
و... دارد، در برخی از دیگر کشــورها سیاست خارجی 
دارای اهمیــت فوق العــاده ای اســت و موضوعات 
مربوطه عملا به بخشی از زندگی روزمره مردم تبدیل 
می شــوند. مثلا در عراق با توجه به نقش قدرت های 
جهانی و منطقه ای در این کشــور، سیاست خارجی 
عملا همــه روزه به نحوی ناگزیــر در «کف خیابان» 
اســت؛ نه گریزی از آن هست و نه گریز از آن به سود 
منافع ملی عراق اســت. چراکه همیشه مشارکت و 
نظارت مردم مؤثرترین عامل برای به حداقل رساندن 
مخاطرات و خســارت ها از ناحیه سیاســت خارجی 
اســت. ایران نیز متأســفانه یکی از کشورهایی است 
که سیاســت خارجی برای مــردم آن همواره از قرن 
نوزدهــم به بعد مهــم بوده اســت. موقعیت ایران 
به عنوان منطقه حائل بیــن دو قدرت جهانی، یعنی 
روس و انگلیس و ســپس آمریکا و شــوروی و «بازی 
بزرگ» این قدرت ها در ایران، عملا سیاست خارجی را 
به «کف خیابان» آورد و راهبردهای متفاوت، ازجمله 
«سیاست کشور سوم»، موازنه منفی، موازنه مثبت و...، 
همیشه مورد بحث عموم بوده است. بنابراین لاجرم 
سیاست خارجی در بسیاری از کشورها عملا «در کف 
خیابان» قــرار دارد و مقامات چاره ای جز کنارآمدن با 
آن و ایجاد سازوکاری برای ایفای نقش مردم و انجام 
بحــث برای نیل به اجماع درباره آن ندارند. اگرچه در 
شــکل گیری اهداف سیاست خارجی «کف خیابان» را 
نمی تــوان حذف کرد، اما دیپلماســی که ابزار اصلی 
برای نیل به این هدف ها است، امری کاملا تخصصی 
است و ناچارا باید به علت طبیعت غیرآشکاربودن آن 
به دور از نگاه عموم و جریان های سیاسی اعمال شود. 
نمایندگی کشــور، دیده بانی، حفاظــت از منافع ملی، 
مذاکره، انجام توافقات، ائتلاف ســازی کاربردی و... از 
روش هایی است که در دیپلماسی برای پیشبرد اهداف 
سیاســت خارجی استفاده می شود. این روش ها مورد 
استفاده کسانی اســت که آموزش، تخصص و تجربه 
کافی دارنــد و انجام آن در «کف خیابان» اساســا نه 

مفید است، نه ممکن و نه ضروری. 

وزیر کشور با اشاره به مصوبه شورای نگهبان:
منتظر تفسیر حقوقی معاونت 

حقوقی ریاست جمهوری هستیم
ایسنا: وزیر کشــور پس از جلسه ستاد انتخابات  �

کشور درباره مصوبه اخیر شورای نگهبان درخصوص 
شــرایط داوطلبان در هنگام ثبت نام، گفت: شورای 
نگهبان پیــرو ابلاغ سیاســت های کلــی انتخابات 
موظــف شــده که رجل سیاســی را تعریــف کند و 
درواقع این مسئولیت بر عهده شورای نگهبان است 
و این کار را انجام داده و به وزارت کشــور ابلاغ کرده 
است. البته قانون می گوید هر گونه ابلاغیه قانونی از 
سوی رئیس جمهور ابلاغ شــود. ما روز بعد از آنکه 
ابلاغیه شورای نگهبان به دستمان رسید موارد را به 
استحضار رئیس جمهور رساندیم و خواستیم تفسیر 
حقوقی معاونت حقوقی ریاست جمهوری را به ما 
بدهند. عبدالرضا رحمانی فضلی با بیان اینکه شورای 
نگهبان با این کار یک گام به جلو رفته است، عنوان 
کرد: قبلا شــورای نگهبان طبق نظارت استصوابی، 
عمل نظارتی را انجام می داد اما این بار همان اقدام 
قبلی را براساس شاخص ها و شرایطی توضیح داده 
و آن را تبیین کرده که وزارت کشــور مســئول است 
سن، مدرک تحصیلی و سوءســابقه داوطلبان را در 
حین ثبت نام بررســی کند. ما منتظر بررسی و تفسیر 
حقوقی معاونت حقوقی ریاست جمهوری هستیم و 
هر نوع برداشت حقوقی که انجام شود آن را انجام 
می دهیم. ما حتما دنبال اجرای قانون هستیم و این 
به معنای عدم همکاری یــا نادیده گرفتن همکاری 
وزارت کشــور و شورای نگهبان نیست. به هرحال ما 
مجری قانون هســتیم. قانون موجود در حال حاضر 
ماده ۵۵ قانون انتخابات است و به آن عمل می کنیم 
ولی امیدواریم نتایج این اقدامات به شفافیت بیشتر 
و احقاق حقوق داوطلبان منجر شــود. او با اشــاره 
بــه برخی نگرانی ها و تفســیرهای حقوقی از اقدام 
شــورای نگهبان در فضای عمومی- سیاسی کشور 
گفت: ما ضمن احترام به همه این تفاســیر، تفسیر 
حقوقی معاونت حقوقی ریاست جمهوری را مبنای 
عمل قرار می دهیم که البته این تفســیر هنوز به ما 

نرسیده است.

درگذشت رئیس سابق زندان قصر
شــرق: اصغر کورنگی، رئیس ســابق زندان قصر  �

کــه به خوش رفتــاری با زندانیــان، به ویــژه زندانیان 
سیاسی شهره بود، در ۹۳ سالگی درگذشت. به همین 
مناســبت یادبودی از ســاعت چهار روز سه شنبه در 
مرکز دائره المعارف بزرگ اسلامی برای بزرگداشت او 
برگزار می شود. سرتیپ اصغر کورنگی متولد ۱۳۰۷ در 
اصفهان بود. او سال ۴۴ رئیس زندان قصر می شود. در 
خاطراتی که از زندانیان سیاسی رژیم پهلوی به یادگار 
مانده همــه از او به نیکی یاد می کنند. این حمایت او 
از زندانیان سیاسی تا آنجا پیش می رود که به اعضای 
نهضت آزادی که تازه از تبعید برازجان به زندان قصر 
منتقل شــده بودند، لو می دهد که ساواک در اتاقشان 
شــنود کار گذاشــته و همین منجر به بازداشت او از 
ســوی واحد اطلاعات اداره وقت شهربانی می شود، 
اما بعد از نزدیک به یک ماه آزاد می شــود و ســر کار 
خود باز می گردد. کورنگی به واســطه رابطه انسانی و 
دوســتانه ای که در زندان قصر با اعضای جبهه ملی 
و نهضــت آزادی، به ویژه مهنــدس بازرگان و آیت االله 
طالقانی پیدا می کند بعد از انقلاب، برخلاف بســیاری 
از افســران رده بالا که بازداشــت، پاک سازی یا اخراج 
شدند، به دعوت دولت موقت به همکاری با شهربانی 
ادامه می دهد و معاون اطلاعات شهربانی می شود و 
با استعفای دولت موقت هم درخواست بازنشستگی 
می کند. از او کتاب خاطراتی با عنوان «مسیح در قصر» 

به یادگار مانده است .

قحط الرجال نیست که فقط بگوییم 
این ۲ نفر را داریم

خبرآنلاین: مصطفی میرسلیم در انتقاد از نامزدی  �
قالیباف و رئیســی برای انتخابات ریاســت جمهوری 
گفت: به نظر من در شــأن رئیس قوه نیســت که در 
صحنه حاضر شــود و خواهان ریاست دیگری باشد. 
من نمی گویم که قابلیت ندارنــد اما هنوز کار خود را 
تمام نکردند. آقای رئیسی با قابلیت های بسیار خوبی 
که دارد حیف است تجربیات خوبشان در قوه قضائیه 
ادامه پیدا نکند. آقای قالیباف نیز در زمینه های اجرائی 
اقدامات خوبی انجام داده اســت که البته همه آنها 
قابل دفــاع نبوده و برخی از خلاف ها در فعالیت های 
اجرائی ایشــان صورت گرفته اســت. آقــای قالیباف 
قول هایــی در مجلس به مــا داده اســت و با توجه 
بــه اینکه مجلــس در رأس امــور قــرار دارد اگر کار 
قانون گذاری را صحیح انجام دهد و نظارت درســت 
انجام شــود، شاهد این همه نابسامانی نخواهیم بود. 
حل شدن مسائل کشــور از طریق قوه مقننه است و با 
نظارت صحیح می تواند سرنوشــت کشور را در مسیر 
درست قرار دهد. کشــور ایران قحط الرجال ندارد که 

بگوییم فقط دو نفر را در صحنه داریم.

سیاست

ادامه از صفحه اول خبر
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شــرق: برخی نمایندگان مجلس که از هر فرصتی برای 
حمله به دولت و کابینه استفاده می کنند، بعد از جلسه 
غیرعلنــی دیروز صحن علنی مجلس را به کارزار حمله 
به محمدجواد ظریف تبدیل کردند. بعد از انتشــار فایل 
صوتــی مصاحبــه ظریف، نماینــدگان تنــدرو مجلس 
حمــلات تنــدی را روانه وزیــر امور خارجــه کرده اند و 
سخنان دیروزشان حرفی جدید یا پیش بینی نشدنی نبود. 
رئیس مجلس شورای اسلامی که از او به عنوان یکی از 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری یاد می شود و او نیز 
تاکنون نشــان داده تمایل بســیار برای کوچ از بهارستان 
به پاســتور دارد، درباره فایل صوتــی اخیر محمدجواد 
ظریــف گفت: موضوع بعــدی که لازم اســت با وجود 
موضع گیری های قبلی از تریبون مجلس نیز به آن اشاره 
کنم دربــاره برخی صحبت ها علیه قهرمان ملی ایران و 
دوگانه سازی غیرکارشناسی از قدرت میدانی و دیپلماسی 
است. این دوگانه ســازی ضد منافع ملی است. قالیباف 
تصریح کرد: بدون قدرت میدان، دیپلماســی توانی برای 
موفقیــت ندارد و بدون قدرت دیپلماســی، میدان هرگز 
بــه اهداف خود برای تأمین منافع ملی دســت نخواهد 
یافت، این همان مجاهدت هوشمندانه ای است که حاج 
قاســم سلیمانی در منطقه با هم افزایی قدرت میدانی و 
دیپلماسی توطئه دشمنان را خنثی کرد و قدرت عظیمی 
برای دیپلماسی به وجود آورد. رئیس مجلس یازدهم با 
اشاره به تاریخ انقلاب اسلامی و اتفاقات پس از شهادت 
شهید بهشتی گفت: در روزهای اول پس از شهادت حاج 
قاســم گفته بودم همان طور که شهادت شهید بهشتی 
ریشــه منافقان را کَند و خطر جریان نفــاق را از انقلاب 
دور کرد، خون شــهید ســلیمانی نیز جریان خودباخته 
غرب زده را رسوا می کند و ریشه 
آنها را می خشــکاند. امروز آثار 
این اتفــاق عظیــم را می بینیم 
و مطمئن هســتیم خون شهید 
ســلیمانی تأثیراتی تاریخ ساز در 
مسیر پیشبرد آرمان های انقلاب 
خواهد داشــت. به گفته رئیس 
یازدهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی «مجلس وظیفه خود 

می داند نســبت به برخورد با عوامــل بعضی اقدامات 
نســنجیده اخیر، پیگیری هــای لازم را انجــام دهد و از 
ظرفیت های قانونی خود اســتفاده کند». حجت الاسلام 
علیرضا ســلیمی، عضو هیئت رئیســه مجلس شورای 
اسلامی، در بخشــی از سخنانش در جلســه علنی روز 
گذشته در اخطاری با استناد به اصل ۱۵۲ قانون اساسی 
گفت: این اصول درباره تبیین سیاســت خارجی کشــور 
اســت که در اصل به عــدم تعهد در برابــر قدرت های 
ســلطه گر به صراحت اشــاره شــده اســت. او سخنان 
ظریف در فایل صوتی منتشرشــده را تحریف دانســت و 
درعین حال خاطرنشــان کرد: اینکــه چطور فایل صوتی 
منتشر شده بحث دوم است و موضوع اصلی در تحریف 
است. سلیمی گفت: آقای ظریف چرا باید سخن دشمن 
را بر زبان جــاری کند؟ همچنین جبــار کوچکی نژاد در 
بخشــی از تذکرش بــا قدردانــی از صحبت های رئیس 
مجلس و انتقاد شدید از صحبت های وزیر امور خارجه 
در فایــل صوتــی منتشرشــده از قوه قضائیــه به عنوان 
مدعی العموم خواست که به این موضوع ورود کند. او با 
بیان اینکه «سردار سلیمانی سردار دل ها بود» تأکید کرد: 
اگر محبوبیت ســردار سلیمانی بیش از ۹۰ درصد است، 
دلیل این بوده که ایشان زندگی خود را در بیابان و جبهه 
و سنگرها گذرانده اســت. نماینده رشت خطاب به وزیر 
امور خارجه گفت: حداقل در حوزه دیپلماسی و سیاسی 
اصلاح رفتار داشته باشید. احد آزادی خواه، نماینده ملایر 
نیز در تذکری اظهار کرد: انتشار فایل صوتی از وزیر خارجه 
باعث شد که رهبر انقلاب فرمود این کار باعث تعجب و 
تأسف است؛ مجلس هم از این اقدام تأسف می خورد لذا 
باید اقدامی انجام شــود. وی ادامه داد: سخنان رهبری 
بــرای ما حکم و فتوا اســت و باید جدی باشــیم، البته 
اقداماتی در مجلس در حال انجام شدن است. همچنین 
محمدرضا احمدی، نماینده رشت، در تذکر دیگری اظهار 
کرد: صحبت های وزیر خارجه در فایل صوتی منتشرشده 

دل های همه مردان مرد روزهای جنگ و روزهای سخت 
را به درد آورد. ان شاءاالله به موقع مجلس انقلابی پاسخ 
مناسبی خواهد داد. سیدغنی نظری، نماینده خلخال نیز 
در اخطاری با اســتناد به اصول ۸۴ و ۱۱۲ قانون اساسی 
در اخطاری اظهار کرد: صحبت های وزیر خارجه در فایل 
صوتی منتشرشده دشمن شادکن بوده و به تعبیر رهبری 
مایه تأســف و تعجب اســت. این خطای بزرگ غیرقابل 
بخشش است. انتظار می رفت مجلس در اولین روز بعد 
از تعطیلی وزیر خارجه را برای پاسخ گویی فرامی خواند 
که این اقدام صورت نگرفت. در پاســخ بــه این اخطار، 
امیرحســین قاضی زاده هاشــمی، رئیس جلسه، اظهار 
کرد: در جلسه غیرعلنی موضوع اظهارات تأسف برانگیز 
آقای ظریف مورد بحث قرار گرفت و در نهایت قرار شــد 
کمیســیون امنیت ملی آن را با حساســیت پیگیری کند. 
وی ادامه داد: این ســؤال بزرگ مطرح است کسی که در 
مبانی استراتژیک نظام شبهه دارد، چطور می تواند رئیس 
گــروه مذاکره کننده بوده و از منافع ملی دفاع کند و آن را 
به نتیجه برســاند. البته تازه متوجه می شویم که چرا در 
این مذاکرات طولانی خطوط اصلی و قرمز رعایت نشد و 
به چنین سرانجامی گرفتار شد. مجتبی ذوالنوری، نماینده 
مردم قــم و رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس، در بخشــی از نطق میان دستور خود در 
جلســه علنی دیروز در مجلس خطاب به وزیر خارجه با 
بیان اینکه «اینکه بگویند فایل صوتی قرار نبود منتشر شود 
چنین چیزی نیست» مدعی شد: این فایل صوتی دو نسخه 
بوده است؛ یک نسخه در اختیار وزیر و یک نسخه هم در 
اختیار مجموعه تحقیقات راهبردی ریاســت جمهوری، 
از کجــا این فایل صوتی به بیرون داده شــد؟ اگر در زبان 
دولتی ها گفته شد این توطئه صهیونیست هاست، سؤال 
ما هم این اســت صهیونیســت ها چگونه در مجموعه 
شــما چنین نفوذی دارند که مطالب ســری و فوق سری 
باید فورا در اختیار آنها قــرار بگیرد؟ وی افزود: پس چرا 

در مقابل برخی از اقدامات مانند ســریال گاندو برآشفته 
می شوید که موضوع نفوذ را مطرح می کنند؟ چرا چنین 
نفوذی در مجموعــه دولت ما وجود دارد؟ چرا آنها باید 
چنیــن مســائلی را در اختیار بگیرند؟ البتــه ذوالنوری و 
ســایر نمایندگان منتقد درباره درز اطلاعات هسته ای که 
چندی پیش محســن رضایی راجع بــه آن توییت کرد یا 
دو بار انفجار تأسیسات اتمی نطنز و نقش جاسوس های 
اســرائیلی در ایران و نحوه حضور و فعالیتشان صحبتی 
نکرده انــد و فایل صوتی منتشرشــده و همه مشــکلات 
امنیتی کشــور به ظریف ارتباط داده شده است. مجلس 
یازدهمی ها که تقریبا هیچ دستاورد قابل بیانی تاکنون در 
عملکرد یک ســاله خود نداشته اند و جز حمله به دولت 
و تلاش برای فتح پاســتور برنامه خاصی نداشــته اند، در 
شرایط ســخت کرونایی جلسه تشکیل دادند تا ظریف را 

که خود در مجلس حضور نداشت، محاکمه کنند. 
احمــد امیرآبادی فراهانی در حاشــیه جلســه علنی 
روز گذشــته مجلس با حضــور در جمع خبرنــگاران با 
بیان اینکه مجلس شــورای اســلامی دوگانه سازی ها را 
محکــوم می کند، ادامه داد: تیم تحقیق و تفحص در این 
حوزه شــروع به کار کرده و تا حالا سه گروه از نمایندگان 
تقاضای تحقیق و تفحص دربــاره این موضوع را مطرح 
کردند. قرار اســت در جلسه کمیســیون امنیت ملی هر 
ســه مورد تقاضای تحقیق و تفحص بررســی شــود و 
کمیســیون به دنبال این اســت که هر سه درخواست در 
قالب یک درخواســت به عنوان تحقیق و تفحص از مرکز 
استراتژیک ریاست جمهوری در طول هشت سال گذشته 
تصویب شــود. در صورت تصویب این تقاضا در جلســه 
«روز یکشنبه» کمیســیون، در جلسه روز سه شنبه صحن 
این تحقیق و تفحص بررســی خواهد شد. در نهایت هم 
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی، گفت: نشست (۱۹ اردیبهشت 
ماه) کمیســیون با حضور محمدجــواد ظریف، وزیر امور 
خارجه کشــورمان، برای پاره ای از توضیحات برگزار شد. 
اطلاعاتی از این نشســت تا زمان تنظیم گزارش منتشــر 
نشــده اما با توجه به حمله هایی که در غیاب ظریف در 
صحن علنی رخ داده اســت، مطمئنا مباحث جالبی باید 

رد و بدل شده باشد.

امیرحسین جعفری: مناظرات سیاسی ســال ۱۳۶۰، نقطه عطفی در منش 
گفت وگومحــور انقلاب در آن ســال ها بود که در جریــان آن در دو بخش 
سیاسی و ایدئولوژیك، آقایان مهدی فتاپور (سازمان فداییان خلق اکثریت)، 
سیدمحمد بهشــتی (حزب جمهوری اســلامی)، نورالدین کیانوری (حزب 
تــوده ایران)، حبیب االله پیمان (جنبش مســلمانان مبــارز) در برنامه های 
سیاســی و آقایان مصباح یزدی (حــوزه علمیه قم)، عبدالکریم ســروش، 
احســان طبری (حزب توده ایران) و فرخ نگهدار (ســازمان فداییان خلق 
اکثریت) در برنامه های ایدئولوژیك شرکت داشتند. هر چند به ادعای اعضای 
شــرکت کننده تعدادی از جلســات پایانی این مناظرات به دلایلی هیچ گاه 
منتشر نشــد و در نهایت با وقوع حوادث تابستان ۶۰ به کلی فضای سیاسی 
رو به بسته تر شــدن و تضاد های جدی تری پیش رفت که دیگر شاهد چنین 
گفت وگوهایی نبودیم. به مناســبت ۴۰ سالگی پخش این برنامه ها با مهدی 
فتاپور، فعال سیاسی و یکی از شرکت کنندگان این سری مناظرات گفت وگو 

کردیم که مشروح آن را می خوانید.
 در آغاز روند درباره شکل گیری جلسات مناظره توضیحی بفرمایید. �

از اســفندماه ســال ۵۹ آشــکار بود که رابطه موافقین و مخالفین آقای 
بنی صدر در حکومت به ســمت درگیری نهایی می رود. آیت االله خمینی در 
سال ۵۹ تلاش کرده بود که مستقیم و علنی علیه رئیس جمهور موضع گیری 
نکند ولی از اسفندماه به خصوص پس از نزدیکی آقای بنی صدر به سازمان 
مجاهدین در ســخنرانی های خود صریحا علیه رئیس جمهور موضع  گیری 
کرده و هر بار موضع گیری هایشــان صریح  تر و تندتر می شد. صف بندی های 
سیاسی در ابتدای سال ۶۰ در اساس بر مبنای موضع گیری در این زمینه بود 
و آشــکار بود که به زودی درگیری های تندی در درون حکومت و در ســطح 
جامعــه رخ خواهد داد. آقای بنی صدر در فروردین ماه ســال ۶۰ اعلام کرد 
کــه قصد دارد از طریق دفتر ریاســت جمهوری گفت وگویی مابین نیروهای 
سیاسی کشور ســازمان دهد. متعاقب آن تلویزیون اعلام کرد که قصد دارد 
مناظره مابین نیروهای سیاسی را سازمان دهد. مناظره های تلویزیونی سال 

۶۰ در چنین فضایی برگزار شد.
 از ســوی چه ارگان یا گروهی به شما پیشنهاد شرکت در این جلسات  �

شد؟
از طرف رادیوتلویزیون به ما اطلاع داده شــد که برای ســازمان دهی این 
مباحثات جلسه  ای برگزار می شود و از ما خواسته شد که نماینده سازمان ما 
نیز در این جلسه حضور یابد. من از طرف سازمان در این جلسه شرکت کردم. 
نمایندگان دفتر ریاســت جمهوری، حزب توده  ایران، مسلمانان مبارز، جاما، 
جبهه ملی و مجاهدین در جلســه حضور داشــتند. از طرف رادیوتلویزیون 
آقای لاریجانی و یکی از معاونین ایشــان حضور داشتند. آنان درعین حال از 
طرف نیروهای درون سیســتم و به  طور مشخص حزب جمهوری اسلامی 
نیز صحبت می کردنــد. آقای لاریجانی اهداف این مباحــث را توضیح داد 
و خداحافظــی کرد و نمایندگی تلویزیون را در این جلســه و جلســات بعد 
یکی از معاونین ایشان بر عهده داشــت. بحث آن روز تماما بین نمایندگان 
رادیوتلویزیون و نمایندگان مجاهدین، دفتر ریاســت جمهوری، جبهه ملی و 
جاما جریان یافت. نماینــدگان رادیوتلویزیون تصریح کردند که این مباحث 
توسط تلویزیون سازمان داده  شده و ارتباطی با دفتر ریاست جمهوری ندارد. 
روشــن بود که از ســوی دیگر هم این ارزیابی وجود داشت که این مباحث 
امتیــازی بــرای رادیوتلویزیون و به زیان آقای بنی صــدر خواهد بود و مایل 
به شــرکت در چنین مناظره ای نبودند. این جلسه بدون نتیجه پایان یافت. 
جلسات بعد با شرکت من و آقای عمویی (نماینده حزب توده ایران) و آقای 
دکتر پیمان (نماینده مسلمانان مبارز) برگزار شد و سایر سازمان ها در جلسه 

حضور نداشتند.
 آیا با حزب توده درباره شــرکت در جلســات هماهنگی یا مشورت  �

داشتید؟
مــا در آن زمان روابط نزدیکی بــا حزب توده داشــتیم. در رابطه با این 
جلسات موضع ما این بود که ما صرف نظر از اینکه چه کسی سازمان دهنده 
و برگزارکننده جلسات باشــد، در مباحث شرکت می کنیم. حزب توده ایران 
و جنبش مســلمانان مبارز نیز معتقد به شــرکت در این مناظره ها بودند و 

بنابراین نیازی به مشورت در این زمینه وجود نداشت.
 به چه دلیل تصمیم گرفته شــد که مباحث به دو بخش سیاســی و  �

ایدئولوژیک تقسیم شود؟

روز اول آقــای لاریجانــی توضیــح دادند کــه مباحث در ســه بخش 
ایدئولوژیک، سیاســی و اقتصادی خواهد بود. در دومین جلســه نمایندگان 
رادیوتلویزیــون برنامه مناظره ها را توضیــح دادند و طرح کردند که در ابتدا 
یک دوره مباحث ایدئولوژیک برگزار می شــود و پس از یک دوره پیشبرد این 
مباحث، جلسات سیاسی آغاز خواهد شد. ما سه نفر نمایندگان سه سازمان 
شــرکت کننده مطرح کردیم که در شرایط حساسی که در کشور وجود دارد، 
نیاز به مباحث سیاســی مقدم  بر ســایر مباحث اســت و وقتــی نمایندگان 
رادیوتلویزیون بر برنامه ذکرشــده تأکید کردند من بدون اینکه در ســازمان 
صحبت شــده باشد، سرخود گفتم اگر چنین باشــد ما در مناظره ها شرکت 
نمی کنیم. این جلسه بدون نتیجه گیری در رابطه با برنامه مناظره ها خاتمه 
یافت. در جلسه بعد نمایندگان رادیوتلویزیون مطرح کردند که آقای بهشتی 
گفته است مباحث سیاسی و ایدئولوژیک هم زمان باشد و همچنین گفته اند 
که اگر هیچ کس در مناظره ها شرکت نکند، خودشان به تنهایی حضور یافته 
و مباحث را پیش می برند. با توجه به نظر آقای بهشتی، مباحث ایدئولوژیک 

و سیاسی هم زمان و به  موازات هم برگزار شد.
 چرا شما و آقای نگهدار برای این مناظرات انتخاب شدید؟ �

هیئت سیاسی ما چنین تصمیمی گرفت. البته من به هر صورت داوطلب 
شرکت در مباحث ایدئولوژیک نبودم.

 آیا همه جلسات کامل پخش شد یا شاهد سانسور بودید؟ �
پنج جلســه مناظره در هر دو بخش ضبط شــد. مباحــث ایدئولوژیک 
ضبط شده به  طور کامل پخش شد. دو جلسه اول بحث سیاسی پخش شد. 
جلسات پخش شده کامل بود و چیزی سانسور نشده بود. جلسه سوم بحث 
سیاسی نیز اعلام شد ولی به  جای آن  یکی از جلسات ایدئولوژیک بازپخش 
شــد و سه جلسه ضبط شــده با موضوع بحث های سیاسی هیچ گاه پخش 

نشد.
 به نظر شما حسن نیتی برای ایجاد چنین مناظراتی وجود داشت؟ �

مســلما تمامی اقدامات آن زمان از موضوع مرکزی سیاســی اختلافات 
درون حکومــت و عــزل آقــای بنی صــدر تأثیــر می پذیرفتند. مســئولان 
رادیوتلویزیــون در بحث هایی که با ما داشــتند، چند  بار در رابطه با مباحث 
سیاســی مطرح کردند که آقای بهشــتی این کار را گذاشتند دست ما وگرنه 
ما به این صورت برگزار نمی کردیم. صرف نظر از انگیزه تک تک مسئولان، در 
عمل چنین مناظره هایی بعد از حوادث خردادماه سال ۶۰ هیچ گاه تکرار نشد 

و این نشان می دهد که اهداف سیاسی محرک برگزاری چنین جلساتی بود.
 بعد از پایان هر جلسه بحث یا گفت وگویی با افراد حاضر در جلسات  �

داشتید؟
در چند مورد صحبت داشتیم برای مثال، جلسه سوم بحث سیاسی چند 
روز پس از میتینگ بزرگی بود که سازمان ما در میدان آزادی برگزار کرده بود. 
به این میتینگ -با وجود آنکه مجوز رسمی از طرف وزارت کشور داشت- از 
ســوی افراد سازماندهی شــده در خیابان زنجان نارنجک پرتاب شد. من در 
ابتدای جلســه به این امر اعتراض کــردم و آقای کیانوری و پیمان نیز از من 
حمایت کردند. قبل از جلســه چهارم آقای بهشــتی یک سری سؤال با خود 
آوردند مثل مفهوم استثمار، دموکراسی و از این قبیل و خواستار آن شدند که 
ما به  جای بحث پراکنده هر یک تعریف خود را از این کلمات در چند جمله 
کوتاه بیان کنیم. من اعتراض کردم ولی جلسه به همین صورت برگزار شد و 

به نظر من جلسه خوبی نبود.
 نظر آقای کیانوری درباره این جلسات چه بود؟ چه بازخوردهایی از  �

سوی گروه های مختلف به شما می شد؟

آقایان کیانوری و پیمان از این جلســات خیلی راضی بودند. در آن زمان 
فضای سیاســی ایران قطبی بود. بخشــی از نیروهای سیاسی شرکت ما در 
این جلســات را به ســود حاکمیت می دانســتند و مخالف بودند و بخشی 
تأیید می کردند. از خود مناظره ها اســتقبال وسیعی صورت گرفت و شاید از 

پربیننده ترین برنامه های تلویزیونی همه دوره ها بودند.
 اگر گروه های دیگر ازجمله مجاهدین در مناظرات شرکت می کردند،  �

روند آن به چه سمتی می رفت؟
ما در آن زمان سیاست اتحاد با نیروهای ضد امپریالیست درون حکومت 
را داشــتیم و با سیاســت مجاهدین مخالف بودیــم و موضع ما موضعی 
انتقادی نســبت به آنان بود ولی بیم آن را داشــتیم که با حاد شدن شرایط، 
درگیری هــای خونین بیــن نیروهایی که انقلاب کرده بودند، گســترش یابد 
و تصور می کردیم که مشــارکت در چنین مناظره هایی می تواند در راستای 
احتراز از درگیری های خونینی که روشــن بود کشــور به سمت آن می رود، 
مؤثر باشــد. به نظر من مناســبات در جهتی پیش رفته بود که در آن مقطع 
آن درگیری هــا اجتناب ناپذیر بود. اگر مجاهدین شــرکت می کردند طبیعتا 

مناظره ها خیلی تند و همراه با حملات لفظی متقابل می شد.
 امروز با نگاهی به گذشــته چقدر صحبت های شــما در آن جلسات  �

درست بود و چقدر احساسی؟
طبیعی اســت که امروز من اگر در مناظره های مشــابهی شرکت داشته 
باشــم، بعد از بیش از ۴۰ ســال به گونه متفاوتی بحــث می کنم. برخی از 
مباحثی که مثلا در دو جلســه اول من راجع به دموکراســی مطرح کردم، 
ایده هــای پذیرفته شــده جریان های چــپ در آن زمان بود کــه امروز مورد 
تأیید من نیســت ولی در مباحث سیاسی و انتقاداتی که در جلسات مطرح 
کردم، صحبت هایم را تا آنجا که به یاد دارم (من هیچ نســخه ای از جلسات 

پخش نشده را در اختیار ندارم) امروز هم تأیید می کنم.
 یك خاطره کمتر شنیده شده از آن جلسات هم برایمان تعریف کنید. �

آقای بهشتی هنگام ورود به محل جلسه و هنگام خداحافظی به سمت 
آقای دکتر پیمان رفت و با ایشــان دســت  داد و با من و آقای کیانوری از راه 
دور و با تکان دادن ســر، با آقای بهشــتی ســلام و خداحافظی می کردیم. 
جلسه پنجم جلســه داغی بود. چند روز قبل از جلسه وصیت نامه یکی از 
پزشــکان عضو سازمان که در جبهه اعدام  شده بود، به دست ما رسید. متن 
وصیت نامه خیلی پراحساس بود، به گونه ای که وقتی متن پایان یافت و سرم 
را بلند کردم، دیدم چهره دو خانمی که پشت دوربین ها بودند، از اشک خیس 
شده است. آقای بهشتی هم مطرح کردند که این اقدام سیاست جمهوری 
اسلامی نیست و نام پزشک مزبور را یادداشت کرده و گفتند تحقیق می کنند 
و اگر درســت باشد، متخلفین مجازات خواهند شــد. بعد از جلسه هنگام 
خداحافظی من با کمال تعجب مشاهده کردم که آقای بهشتی به سمت من 
آمدند و با من خیلی گرم دست دادند و خداحافظی کردند. خداحافظی گرم 
ایشان با روند جلسه همخوانی نداشت. بعد از رفتن آقای بهشتی، مسئولان 
تلویزیون از ســخنان و برخورد من انتقاد کردند و در ضمن مطرح کردند که 
از جلســه بعد آقای بهزاد نبوی هم از طرف مجاهدین انقلاب اســلامی در 
جلسات شرکت خواهد کرد. من با آقای نبوی دو سال در زندان هم بند بودیم 
و مناسبات بســیار دوستانه ای داشــتیم. به نظر من ایشان فردی منطقی و 
باهوش بود و امکان پیشبرد بحث خوب با حضور ایشان وجود داشت. آقای 
کیانوری به این تصمیم اعتراض داشــت و می گفت این درســت نیست که 
شما بدون صحبت با ما این تصمیم را اتخاذ کنید. هنگام برگشت من و آقای 
کیانوری با هم خارج شــدیم. آقای کیانــوری از برخورد من و عدم اعتراض 
مــن به حضور آقای نبوی دلخور بود. من به او گفتم زیاد ناراحت نباشــید. 
این جلســه آخر ما بود و جلسه دیگری در کار نخواهد بود. آقای بهشتی با 
من دست داد و خداحافظی کرد و حالتش معنای آخرین دیدار بود و وداع. 
همین هفته اتفاقی می افتد که مناظره ها قطع می شــود و آقای بهشــتی از 
آن مطلع است. احتمالا همین روزها آقای بنی صدر عزل خواهد شد. آقای 
کیانوری از اینکه از دست دادن آقای بهشتی این نتیجه گیری ها را کرده بودم، 
تعجب کرده و با ناباوری نگاهی به من کرد. همین حرف را در جلسه هیئت 
سیاسی سازمان زدم و همه همان برخورد آقای کیانوری را داشتند. سه روز 
بعد مجلس طرح عزل بنی صدر را در دستور قرار داد و پس ازآن اتفاقات ۳۰ 
خرداد و انفجار دفتر حزب جمهوری اسلامی؛ به گونه ای که یک ماه بعد به 
نظر می رسید مناظره های تلویزیونی بهار سال ۶۰ به گذشته های خیلی دور 

تعلق داشته است.

گفت وگو با مهدی فتاپور، یکی از شرکت کنندگان مناظرات بهار ۱۳۶۰

پشت پرده مناظرات دهه ۶۰

بهارستانی ها تحقیق و تفحص از ظریف را کلید زدند
جلسه علنى براى حمله به ظریف

آگهی فقدان ســند مالکیــت آقای /خانــم قربانعلی چوپانی باارائه استشــهاد محلــی مصدق، طی 
درخواست شــماره۳۳۴۸۵ مورخ ۱۴۰۰/۲/۸ تقاضای صدور سند مالکیت المثنی ششدانگ یک قطعه 
زمین بابنای احداثی تحت پلاک ۴۱۹ فرعی از۱ - اصلی بشماره سریال ۵۹۵۶۳۲ واقع در قریه زید بخش 
۹ حوزه ثبتی شهرســتان میاندورود که دردفتر الکترونیک - ثبت گردیده و دراثر جابجایی مفقود شــده 
رانموده اســت . دراجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت مراتب دریک نوبت آگهی تاچنانچه 
اشــخاصی مدعی انجام ممعامله یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشند ظرف ۱۰ روز ازتاریخ انتشار 
آگهی اعتراض خود راهمراه اصل ســند مالکیت یاسند معامله به اداره ثبت محل ارائه ورسید دریافت 
نمایند. چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد ویادرصورت اعتراض اصل ســند مالکیت 
یاســند معامله ارائه نشــود این اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سند مالکیت المثنی به نام مالک 
خواهد نمود. توضیحات: ضمنا“ پلاک مذکور دارای بازداشــتی به شماره ۱۴۱۵/۸۱– ۸۱/۶/۲۴ به مبلغ 

قدیر یوسفی نیا رئیس اداره ثبت اسناد و املاک میاندورود۹۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد. م الف ۱۹۹۱۱۹۶۵


